
EL PUNT AVUI
DIMECRES, 27 DE GENER DEL 20214 |

Transmissió

0,94
Dada anterior: 0,93

Els nous contagiats per
cada positiu no han de
superar l’1

Llits d’UCINous contagis

3.678
Dada anterior: 1.999

L’indicador hauria
d’estar en 1.000
contagis/dia

691
Dada anterior: 684

Les UCI haurien d’acollir un
màxim de 300 malalts
greus

Nacional

CO
V

ID
-1

9

Va fer voltes a l’M-30 de la
política durant el maig del
2019 sense poder trobar el
desviament que portava a
la presidència del Senat,
però ahir a mig matí Mi-
quel Iceta ja era a l’estació
Puerta de Atocha del TAV
segur de no deixar escapar
el segon tren que Pedro
Sánchez li oferia amb des-
tí a Madrid. Fidel a la seva
pròpia travessa, el presi-
dent espanyol va aprofitar
l’operació Illa de desvestir
un ministre de Sanitat en
plena pandèmia per vestir
un candidat del PSC a la
Generalitat i va cobrir el
buit de la quota catalana
en el Consell de Ministres
amb Iceta com a nou mi-
nistre de Política Terri-
torial. El ball de carteres
envia l’actual interlocuto-
ra de la Generalitat, Caro-
lina Darias, a Sanitat com
a relleu d’Illa. Des d’ara i
fins al 2023, Sánchez vol
Iceta com a home pont
amb Catalunya.

En el seu retorn a La
Moncloa, on ell va ser un
dels lampistes que als anys
noranta es van aplegar a
les ordres de José Enrique
Serrano com a cap de gabi-
net i amb Narcís Serra com
a vicepresident i Felipe
González com a president,
Iceta és ara el ministre a
qui Sánchez confia el dià-
leg territorial i el que ell
anomena l’Agenda per al
retrobament amb Catalu-
nya. Després que avui pro-
meti el càrrec a les nou del
matí davant el rei Felip VI a
La Zarzuela, el primer se-
cretari del PSC viurà un
parèntesi per la campanya
electoral catalana, però ja
sap que ha de ser el gran in-
terlocutor del govern de la
Generalitat que surti de les
urnes del 14 de febrer.

Refer la taula post-14-F
Des del seu nou despatx
del número 3 del passeig
de la Castellana, el fla-
mant ministre de Política
Territorial tindrà entre les
seves atribucions reacti-
var la taula de diàleg Estat-

Generalitat, que va néixer
amb vocació de resoldre el
conflicte i de ser periòdica,
i que viu congelada des que
es va reunir el 26 de febrer
del 2020 a La Moncloa per
primera i única vegada.
També tindrà a la mà un
dels botons de convocatò-
ria de la comissió bilateral,
el fòrum cap al qual Sán-
chez volia desviar el debat
dels 43 punts de l’Agenda
per al retrobament per-

què el dret a decidir no ho
centrés tot.

“Molt conegut i amb idees”
En una compareixença
sense admetre preguntes
a l’escalinata del Palau de
La Moncloa, Sánchez va
lloar el seu nou home per a
Catalunya: “Miquel Iceta
és un polític molt conegut,
un estudiós de la política.
És una persona amb idees,
capaç de construir con-
sensos.” Sánchez sap que
amb Iceta incorpora un
polític sense cotilles i lleial
amb ell, però que sovint
enerva els seus en el comi-
tè federal del PSOE per les
seves idees pròpies, com
ara la plurinacionalitat i la
idoneïtat dels indults als
presos polítics, i li confia
ara la cogovernança i tot el
que comenci amb co-. “Ice-
ta és la persona a la qual
trobaran declinant tots els
mots amb aquest prefix:
cooperació, col·laboració,
coordinació, cogovernan-
ça... És un home d’acord i
també de concòrdia”, va
dir. Si bé l’aposta electoral

és Illa, la seva és una carta
regida pel principi “o caixa
o faixa” –d’èxit si és presi-
dent de la Generalitat i de
fracàs si és un secundari a
l’oposició–, però la d’Iceta
és una aposta de fons i a ti-
pus fix fins al 2023.

Ni amb Batet ni amb Illa
L’afany de tenir un alfil ca-
talà a Política Territorial
–abans, el Ministeri d’Ad-
ministracions Públiques–
és una constant en Sán-
chez, que ja després de con-
querir La Moncloa amb la
moció de censura el juny
del 2018 hi va situar Merit-
xell Batet, artífex de la ci-
mera de Pedralbes del 20
de desembre del 2008. El
salt de Batet a la presidèn-
cia del Congrés el maig del
2019 va portar Sánchez
a escrutar la plantilla del
PSC, i en el nou govern de
coalició nascut el gener del
2020 la veu territorial va
ser la canària Carolina Da-
rias, però amb la regla no
escrita que Salvador Illa se-
ria de facto el ministre per
a Catalunya, aprofitant
una cartera amb les compe-
tències traspassades a les

comunitats com era la de
Sanitat. El virus va destros-
sar tots els fulls de ruta a
partir del març, però ara
Sánchez confia a Iceta el
repte que al seu dia no va re-
eixir amb Batet ni amb Illa.
Tot i ser una cartera que
preveu els fòrums multila-
terals –com ara la confe-
rència de presidents– però
que obliga a tenir la mirada
fixa en Catalunya, només
ha tingut tres titulars ca-
talans: la popular Julia
García-Valdecasas (2003-
2004), amb José María Az-
nar com a president; Batet
(2008-2009), amb Sán-
chez, i Iceta. La quota cata-
lana de ministres de Sán-
chez va néixer amb Josep
Borrell a Afers Estrangers.

Darias era ara l’enllaç
amb la Generalitat i tenia
una interlocució fluida
amb la consellera de Presi-
dència, Meritxell Budó, pe-
rò de bracet amb Illa ha as-
sumit a poc a poc l’agenda
sanitària i serà la ministra
dels consells interterrito-
rials i qui supervisi la vacu-
nació, començant per la ci-
tació que Illa li ha deixat en
herència al Congrés. ■

SALT El líder del PSC torna a La Moncloa trenta anys després i serà l’enllaç com a
ministre de Política Territorial tant de la taula de diàleg com de la comissió bilateral
QUOTA El president li confia el repte després del salt frustrat al Senat del 2019
CARTERA La canària Darias, interlocutora de la Generalitat, relleva Illa a Sanitat

David Portabella
MADRID

Sánchez eleva
Iceta a ‘home
pont’ amb
Catalunya

“És un polític molt
conegut, un estudiós de
la política. Una persona
amb idees, capaç de
construir consensos”
Pedro Sánchez
PRESIDENT ESPANYOL

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Moltes gràcies,
president Sánchez,
per la teva confiança”

Miquel Iceta
MINISTRE DE POLÍTICA TERRITORIAL

Sánchez compareixia ahir
a l’escalinata de La Moncloa
sense acceptar preguntes
per anunciar el relleu de
ministres i la incorporació
d’Iceta ■ BALLESTEROS / EFE
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De l’Hospitalet a
Castelldefels

defels. Perquè la producció de vacunes europea és li-
mitada i cada cop més condicionada per les ofertes de
països emergents disposats a pagar més per cada do-
si. Un mes després de la propaganda de tots els go-
verns amb la primera vacuna, a Guadalajara i a l’Hos-
pitalet, la realitat són nou mil vacunats amb les dues
dosis a Catalunya. Som tan lluny de la immunitat!Carles Sabaté

El diari sensacionalista britànic The Sun feia broma
ahir recordant als londinencs que tocarà passar les va-
cances a les platges del balneari de Bognor, al sud
d’Anglaterra, per avisar que la immunitat avança a poc
a poc. I això que lideren la vacunació a Europa. Com si
als francesos els toqués la platja normanda de Butin
(freqüentada pels parisencs) i als barcelonins, Castell-

Un polític del tot
incombustible

a de Miquel Iceta és una de les fi-
gures que potser millor ajuden a
entendre què ha arribat a passar
en la política catalana de les últi-

mes dècades. D’entrada, perquè hi
conviu des del 1987, quan va entrar a
la direcció del PSC. I des d’aleshores,
allà ha estat, ocupant-se de diferents
quefers i responsabilitats, alguns cops
des de posicions més discretes, i d’al-
tres, les més recents, assumint tasques
de lideratge del seu partit en moments
no precisament fàcils. En resum, Iceta
ha estat, és, i molt probablement serà,
un incombustible en això de la políti-
ca.

Bevedor compulsiu de Coca-Cola,
orador més que brillant, ballador de
destresa discutible i amb una sagacitat
poc comuna en aquestes latituds a l’ho-
ra de llegir, i interpretar, com poden
evolucionar els esdeveniments, Iceta
s’ha mogut en la majoria d’escenaris
institucionals imaginables, començant
pels seus inicis en el món local a l’Ajun-
tament de Cornellà, on va ser regidor
entre el 1987 i el 1991. Després va ve-
nir una breu estada a la sala de màqui-
nes de La Moncloa, el Congrés dels Di-
putats, on va ocupar un escó entre el
1996 i el 1999, i el Parlament, on va
entrar aquell mateix 1999 i d’on pràcti-
cament no es va acomiadar fins ahir.
En tot aquests temps, de les moltes co-
ses que es poden arribar a aprendre de
la política dels Estats Units, de la qual
és seguidor i coneixedor, l’ara ja nou
ministre de Sánchez va saber aprendre
la necessitat de saber comunicar. I, ja
posats a demanar, fer-ho amb traça. I

L
Francesc Espiga
BARCELONA

això el va dur, per exemple, a ser un
pioner en l’ús d’internet i les xarxes so-
cials com a instrument de construcció
de relats. Només cal donar un cop d’ull
al seu compte de Twitter per constatar
una activitat digital frenètica.

Malgrat que en bona part de la seva
trajectòria se l’identifica com un estra-
teg, un rol que per exemple el va dur a
adoptar un paper crucial en les nego-
ciacions entre bambolines del nou Es-
tatut, Iceta també ha estat una figura
que ha guanyat projecció amb el
temps. Va obrir un camí a l’hora de de-
clarar públicament la seva homosexua-
litat en aquest àmbit, i el 2011 va fer
un intent inicial per aconseguir la di-
recció del PSC. No va reeixir. El 2014,
però, i després de la convulsa etapa de
Pere Navarro, Iceta va assolir el control
del partit. Reconstruir-lo, essencial-
ment, era l’única consigna aleshores.
Per aquelles dates, la política catalana
ja començava a endinsar-se en l’espiral
on encara som ara, i que també va ar-
rossegar el partit a un debat doctrinal, i
identitari, entre la seva pulsió més ca-
talanista i la més obertament espanyo-
lista. Amb l’apogeu del procés, i des-
prés de tenir un paper determinant per
entronitzar Sánchez, el ja líder del PSC
va intentar capitalitzar el vot unionista
menys crispat picant l’ullet a Societat
Civil Catalana o donant suport a l’apli-
cació del 155. Les del 14 de febrer ha-
vien de ser unes eleccions propícies per
a ell. Fins que unes enquestes internes
van jutjar el contrari. ■

El perfil

Miquel
Iceta
Nascut a
Barcelona l’agost
del 1960, ha
estat vinculat a
la política
activa des dels
17 anys

En el seu últim dia en el Con-
sell de Ministres, Salvador
Illa no tenia cap iniciativa a la
cartera per presentar, però
tot i així va ser un dels tres
ministres que van comparèi-
xer en la tradicional roda de
premsa dels dimarts, a 48 ho-
res de la penjada de cartells
del PSC. En un insòlit adeu
que en el seu últim dia va in-
cloure dues entrevistes al
despatx –amb El intermedio
de La Sexta i amb TVE– sobre
com vivia les últimes hores,
tot i dir que vivia “centrat al
101% a combatre el virus”,
Illa va rebre una pluja d’elogis
públics, tant de la ministra
portaveu María Jesús Monte-
ro al matí com de Pedro Sán-
chez a la tarda, i es va mos-
trar convençut de plegar en
el moment idoni. “No em pe-
nedeixo de res i crec que dei-
xo les meves responsabilitats
en el moment en què ho he
de fer”, va sentenciar.

Censurat per l’oposició
però també pels socis d’in-
vestidura i pel soci de coali-
ció, Unides Podem, per haver

marxat plantant el Congrés i
no acudint a la citació de de-
mà a explicar la crisi del re-
partiment de les vacunes, Illa
va utilitzar el Consell de Mi-
nistres per oferir un balanç
breu de la pandèmia i del seu
llegat sense haver d’escoltar
les veus crítiques de l’oposi-
ció. “En la nova etapa que ini-
cio, seguiré enfocat a donar el
millor de mi mateix per derro-
tar aquest virus, que no tinc
cap dubte que podrem erra-

dicar”, va assegurar. Després
de deixar clar que se sent “un
servidor públic”, va confessar
que marxa “amb pena de Ma-
drid, una ciutat fantàstica”.

Amb una incidència de
885 casos per cada 100.000
habitants, un 24% d’hospita-
litzacions i un 40% de casos
en UCI, Illa va esquivar la ren-
dició de comptes –la compa-
reixença al Congrés ara re-
caurà en la successora, Caro-
lina Darias– i va revelar el pit-
jor moment. “Els vull confes-
sar que un dels moments
més complicats que m’ha
tocat viure va ser quan vaig
proposar al president la res-
tricció als familiars per poder
acompanyar els éssers es-
timats que havien perdut.
M’enduc amb mi totes les fa-
mílies que han patit o que
continuen patint la malaltia i
també tots els que han per-
dut un ésser estimat”, va dir.
“Es va trobar l’obligació de
gestionar la pitjor pandèmia
en un segle i ha estat un mi-
nistre extraordinari”, el va
lloar Sánchez.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Illa plega sense penediment i segur de vèncer el virus

Salvador Illa ■ EFE
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El govern permetrà saltar-
se el confinament munici-
pal per assistir a mítings
electorals durant la cam-
panya del 14-F. Així ho va
confirmar ahir la conselle-
ra de la Presidència, Me-
ritxell Budó, que recorda-
va que aquests actes es fa-
ran “amb totes les garan-
ties”, i ho justificava dient
que “s’ha de poder garan-
tir el dret a la participació
política”, igual que el de
manifestació i el de re-
unió, perquè són “drets fo-
namentals”. “En qualsevol
estat d’alarma està per-
mès”, adduïa, malgrat que
admetia que la major part
de la campanya que han
dissenyat els partits serà
telemàtica, i els actes pre-
sencials seran “reduïts”.
Amb un certificat d’auto-
responsabilitat que es fa-
cin els mateixos ciutadans
adduint que van o venen
d’un acte electoral n’hi
haurà prou per ser autorit-
zats a sortir del seu terme.

La mesura va motivar
una allau de crítiques a les
xarxes pels greuges que
alimenta –per exemple,
respecte als espectacles
teatrals i els concerts, com
van denunciar algunes as-
sociacions del sector–, i
fins i tot un dels socis de
govern, ERC, se’n va des-
marcar a la tarda. Sergi

Sabrià, cap de campanya
dels republicans, matisa-
va a Twitter que el seu
grup vol “conciliar” el dret
de participació política
amb una disminució de la
interacció social, i asse-
nyalava que el respecte al
confinament municipal és
“clau” per evitar contagis,
per la qual cosa demanava
la “màxima cura” en l’as-
sistència als seus actes i
recordava que serien tots
retransmesos telemàtica-
ment per “evitar” que la
gent de fora “se salti el con-
finament municipal” per
exercir el seu dret polític.

També a les xarxes, per
cert, el director general de
Processos Electorals, Is-
mael Peña-López, aclaria

a la tarda que el que no es
podran saltar els partits és
el toc de queda, vigent a
partir de les deu de la nit, si
és que algun encara pensa-
va fer el simbòlic acte d’en-
ganxada de cartells demà

a mitjanit com a tret de
sortida de la campanya.
Peña recordava que si vo-
len penjar cartells al car-
rer per demanar el vot, no
ho podran fer abans de di-
vendres a les sis del matí.

Totes aquestes restric-
cions de la mobilitat, en
qualsevol cas, romandran
en vigor els primers deu
dies de campanya, fins al
7 de febrer, però encara és
una incògnita quines hi

haurà vigents l’última set-
mana abans dels comicis, i
el mateix 14-F, ja que la de-
cisió l’hauran de prendre
la setmana vinent el comi-
tè de seguiment de la Co-
vid i el Procicat en funció
dels indicadors de la pan-
dèmia. Budó exposava
ahir que, a diferència de
les d’hospitalitzacions, les
dades de contagis han mi-
llorat lleugerament els úl-
tims dies, si bé això de mo-
ment no ha aplanat la cor-
ba, sinó que l’ha situat en
un “replà” que caldrà veu-
re cap on es decanta. Per
això no descartava cap hi-
pòtesi per al 14-F, des de
poder “flexibilitzar” les
restriccions fins a “refor-
çar-les”, passant per la
pròrroga de les actuals.

El govern, entretant, va
avançant en la preparació
del 14-F imposat per la jus-
tícia, que Budó insistia a
dir que vetllaran perquè es
faci “amb les màximes ga-
ranties de seguretat”. La
consellera confirmava que
tots els membres de les
meses i el personal que
s’hagi de mobilitzar in situ
aquell dia se sotmetran a
tests, si bé encara s’ha de
decidir quin dia es faran i
de quin tipus seran, si
d’antígens o PCR. Així ma-
teix, assegurava que tots
tindran equips de protec-
ció individual a disposició,
valorats en uns 4,5 mi-
lions. El pressupost per fer
el 14-F puja a uns 37,4 mi-
lions, dels quals 8 seran
només per a mesures ex-
tres de protecció arran de
la Covid. Ahir, en el consell
executiu es va informar
de la signatura de dos con-
tractes, valorats en uns
565.000 euros, per situar
a la Fira de Barcelona el
centre de recollida de da-
des i escrutini de la jorna-
da, i de subministrament
d’impresos electorals. ■

El govern permetrà moure’s
per anar a actes electorals

Òscar Palau
BARCELONA

a Argumenta que ha de garantir el dret fonamental a la participació política, però fins i tot ERC
hores després se’n desmarca a L’executiu confirma tests i EPI per a tots els membres de les meses

El govern no renuncia a la ba-
talla judicial per fer valdre el
seu decret per ajornar els co-
micis i dur-los al 30 de maig.
Budó indicava ahir que s’està
en espera que el Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalu-
nya els notifiqui si la part re-
current “ha presentat de-
manda”, requisit indispensa-
ble perquè es pugui fer el per-

Un moment de la reunió, ahir, del consell executiu ■ ACN

tinent escrit de contestació.
Llavors s’obriria un “període
probatori” en què Salut i Pro-
cessos Electorals determina-
ran com cal continuar. “De-
manem al TSJC la màxima
celeritat en la resolució, i que
la incertesa es resolgui al més
aviat possible”, insistia Budó.

El grup que va presentar el
recurs acceptat, Esquerra en

Positiu, va admetre ahir que
estaria disposat a retirar la
petició de cautelars i consen-
suar una altra data més enllà
del 14-F, si bé les discrepàn-
cies internes en aquest punt
han fet que la lletrada Celia
Cánovas hagi renunciat a ser
la seva candidata el 14-F. El
TSJC, de fet, ha rebut altres
recursos en la mateixa línia.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Manté la batalla judicial pel 30-M

El Tribunal Suprem va de-
manar ahir a l’advocacia
de l’Estat un informe so-
bre els indults sol·licitats
per als condemnats pel
procés, després que ja fes
el mateix la fiscalia, tal
com estableix la llei de l’in-
dult. El tribunal, però, ha

rebutjat incorporar a l’ex-
pedient la posició de l’ac-
ció popular que li havia re-
mès Vox sense que ningú li
ho reclamés, ja que la nor-
mativa no preveu que
aquesta part pugui partici-
par en el dictamen, i limita
la preceptiva petició d’in-
formes a la fiscalia i a la
part perjudicada pel delic-
te. És per això que es de-

mana posició a l’advoca-
cia, que va exercir com a
acusació particular. Un
cop es conegui aquest dic-
tamen, també s’haurà
de pronunciar el mateix
Tribunal Suprem. Això sí,
cap d’aquests informes,
tampoc el del tribunal, se-
rà vinculant per al govern
estatal, que és qui té la po-
testat última d’acordar o

no la concessió dels in-
dults.

Els 12 informes –un per
a cada condemnat per l’1-
O– que ja va remetre la fis-
calia s’hi oposen de mane-
ra taxativa, siguin indults
totals o parcials, ja que,
subratllen, no pot operar
“com a moneda política de
canvi” per a l’“obtenció de
suports parlamentaris”.
Els fiscals argumenten
que els nou presos polítics
no han mostrat cap pene-
diment i subratllen
l’“enorme gravetat dels
fets”, pels quals no han
complert ni la meitat de la
pena imposada. ■

Demanen informe sobre
els indults a l’advocacia
Redacció
BARCELONA

Les representants de l’advocacia de l’Estat, encapçalada
per Rosa María Seoane, durant el judici al procés ■ ACN
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Tot i que el paquet de 618
milions d’euros a ajuts di-
rectes per a empreses i tre-
balladors afectats per la
pandèmia de la Covid-19
és un acord del govern que
es va presentar dilluns,
ahir va ser motiu d’engan-
xada preelectoral entre els
dos socis de l’executiu ca-
talà. La caixa dels trons la
va destapar la candidata
de JxCat, Laura Borràs,
que en una entrevista a La
Xarxa va etzibar que el go-
vern s’hauria pogut en-
deutar més en uns mo-
ments en què hi ha neces-
sitat d’ajuts directes per-
què això hauria represen-
tat més milions per fer
front a la liquiditat. “És
una qüestió concreta, que
s’hauria pogut fer i no s’ha
fet”, va lamentar-se. Al seu
parer, l’executiu hauria
hagut d’augmentar l’en-
deutament fins a l’1,1%,
com han fet altres comu-
nitats, però ha optat per
fer-ho, o fer-ho només fins

al 0,8%. Segons la candi-
data de JxCat, incremen-
tar el deute en aquests mo-
ments hauria suposat en-
deutar-se amb l’Estat,
amb qui ja hi ha un dèficit
fiscal extraordinari. “Hau-
ria representat molts més
milions per fer front a la li-
quiditat que necessiten
autònoms, empreses i fa-
mílies”, va concloure.

El comentari de Borràs
no va passar desapercebut
pel seu rival d’ERC, Pere
Aragonès, que és qui ha
gestionat el paquet d’ajuts
econòmics com a vicepre-
sident. En una piulada, va
recordar que el govern ne-
cessita l’autorització de
l’Estat espanyol per en-
deutar-se. “Em sorprèn
que havent estat en el go-

vern no recordi com fun-
ciona això”, va respondre-
li. I va aprofitar per posar
de manifest la “deixadesa”
del govern espanyol i per
recordar que la Generali-
tat ja ha destinat 2.825
milions a diferents ajudes.
“Hem aprofitat tot el mar-
ge (limitat) de la Generali-
tat per ajudar la gent”, va
concloure el presidencia-

ble republicà. Precisa-
ment ahir, el govern va
aprovar una ampliació de
1.800 milions en el pressu-
post prorrogat per al
2021, que han de servir,
entre altres urgències de-
rivades de la pandèmia,
per finançar els 618 mi-
lions anunciats dilluns. La
generació de crèdits pres-
supostaris que es va fer

ahir –el mecanisme que
estableix la normativa– és
a compte dels recursos del
FLA que li corresponen a
Catalunya pel límit de dèfi-
cit autoritzat enguany,
l’1,1% del PIB. La xifra to-
tal puja a 2.561 milions, i
fonts del departament
consultades aclarien que
els restants s’habilitaran
en els propers mesos quan
n’hi hagi la necessitat.

En tot cas, els retrets de
Borràs cap als encara
companys de viatge en el
govern no van acabar
aquí, ja que és de l’opinió
que existeix una amenaça
real que ERC tanqui un
acord tripartit amb el PSC
i els comuns després de les
eleccions. “Amb mi no hi
haurà possibilitat d’un tri-
partit. No farem mai un
tripartit del 155. Ni tan
sols acceptaria els vots del
155, no només de Cs i el PP
sinó tampoc del PSC”, va
manifestar. La candidata
de Junts va recordar que el
govern espanyol té el su-
port extern d’ERC i que,
pel que fa al procés, el prin-
cipal error ha estat justa-
ment donar credibilitat a a
l’Estat. “Pensàvem que hi
hauria un Estat que escol-
taria el clam democràtic,
però no ho fa perquè no es-
tà preparat per gestionar
una sortida d’una part del
territori. No confiem en
l’Estat espanyol i no li he
donat credibilitat des del
Congrés”, concloïa, en una
nova desmarcada d’ERC.
■

D.B. / Ò.P.J.
BARCELONA

Enganxada entre JxCat i
ERC, ara pel paquet d’ajuts
a Borràs lamenta que el govern no hagi ampliat el límit d’endeutament per eixamplar el programa
i Aragonès li retreu que no sàpiga que cal el permís de l’Estat a El pressupost creix en 1.800 milions

Pere Aragonès i Laura Borràs conversen davant la presència de Quim Torra, en una imatge d’arxiu ■ ACN

El ministeri fiscal demana vuit
mesos d’inhabilitació especial i
quatre mesos de multa a l’ex-
regidor i ara candidat de la
CUP per Lleida, Pau Juvillà, per
un delicte de desobediència
per autoritat o funcionari pú-
blic. Ho fa en el marc de la
causa oberta arran de la polè-
mica dels llaços grocs que la
formació independentista te-
nia penjats a les finestres del
seu despatx a la Paeria i que
va refusar de retirar després
que Ciutadans ho va denun-
ciar a la Junta Electoral durant
la campanya de les municipals
de 2019. Ara Juvillà té deu dies
per presentar-hi al·legacions
abans que la jutgessa fixi la
data del judici, molt probable-

El Parlament, al
grup de cambres
de la francofonia
El Parlament de Catalunya és
des d’ahir membre associat
de l’Assemblea Parlamentària
de la Francofonia. Es tracta
d’una de les organitzacions
parlamentàries més impor-
tants del món, amb 88 mem-
bres entre parlaments esta-
tals i subestatals. Catalunya
en formava part com a mem-
bre observador des del 2008 i
ara ha aconseguit passar a
ser membre associat, un fet
que li atorga veu pròpia i ca-
pacitat de vot. Per al president
del Parlament, Roger Torrent,
es tracta d’una “molt bona
notícia”, perquè atorga una
major projecció internacional
a la institució catalana. “Final-
ment, s’ha decidit que Catalu-
nya ha fet prou mèrits per
participar-hi”, va concloure
l’encara president de la
cambra.■ REDACCIÓ

L’Oficina Antifrau ha demanat
als partits que impulsin una
nova llei de la funció pública
per “despolititzar” l’adminis-
tració. L’oficina ha considerat
que aquesta norma “resulta
inajornable” i “un requisit in-
dispensable” per preservar la
imparcialitat i objectivitat dels
poders públics. Aquesta és
una de les recomanacions
que Antifrau ha fet arribar als
partits polítics per al 14-F. En-
tre aquestes inclou també la
que ja va fer fa temps sobre la
contractació pública, espe-
cialment en pandèmia. L’ens
considera que la contractació
pública té un paper destacat
en la recuperació econòmica i
ha recordat que és un dels

La fiscalia demana la
inhabilitació del
candidat de Lleida

CUP

La cap de llista d’En Comú
Podem al 14-F, Jèssica Al-
biach, creu que JxCat hauria
d’apartar de la candidatura
els perfils “excloents”, com el
que considera que té el nú-
mero 3, Joan Canadell. L’en-
demà de la dimissió de Josep
Sort, número 65 a la llista per
Barcelona, després de diver-
ses piulades xenòfobes i mas-
clistes, Albiach va instar la cap
de llista, Laura Borràs, a dir
què en pensa dels candidats
que l’acompanyen. Ha retret a
Borràs que es refereixi al cas
de Sort com “un cas aïllat” i
com si fos “un problema
d’educació o cortesia, quan va
en contra dels valors demo-
cràtics”. D’altra banda, ha ins-
tat a ERC a explicitar si mal-
grat aquests perfils estan dis-
posats a repetir govern amb
JxCat.■ REDACCIÓ

POLÍTICA POLÍTICA

Antifrau demana una
llei per despolititzar
l’administració

COMUNS

Albiach repta
Borràs a apartar
perfils excloents

àmbits “més exposats” als
riscos d’irregularitats i corrup-
ció.

L’oficina ha afirmat que el
mecanisme de recuperació i
resiliència impulsat per la Co-
missió Europea comportarà
un “inèdit paquet” d’ajudes a
mitjà i llarg termini per contra-
restar els efectes de la Co-
vid-19. En aquest context, ha
assenyalat que la contracta-
ció pública podria tenir un pa-
per determinant. Per això,
proposa impulsar projectes
orientats a la implantació de
les noves tecnologies digitals
aplicades al cicle de gestió de
la compra pública i sistemes
d’alerta basats en la ciència
de dades.■ REDACCIÓ

ment abans de l’estiu. Juvillà
ha acusat Cs d’actuar com a
“braç executor de l’Estat”.

L’actual candidat de la CUP
per Lleida a les eleccions del
14-F va recordar ahir que, quan
els van requerir retirar els lla-
ços grocs, en una “decisió col-
lectiva de l’assemblea” es va
acordar de mantenir-los per-
què entenien que són símbols
que no inciten al vot. En
aquest sentit, Juvillà es va re-
ferir a la defensa dels drets de-
mocràtics i hi va afegir que els
llaços grocs posen “davant el
mirall” l’Estat espanyol i de-
mostren que és “repressor
perquè hi ha presos polítics”,
tot i que s’anomena democrà-
tic. ■ REDACCIÓ
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om ha viscut l’enrenou
al voltant de la data de-
finitiva de les elec-
cions?

Amb molta incertesa. Com a in-
fermera és un tema que sento
molt meu. Em preocupa molt
com estan les UCI i els hospitals
i la pressió que tenen els meus
companys sanitaris. Utilitzar la
situació sanitària per bellugar
les eleccions en funció d’inte-
ressos de partit és força lamen-
table. Entre d’altres coses per-
què, certament, era molt evi-
dent que al febrer ens podíem
trobar amb aquesta situació.
Hem fet el Nadal que hem fet i
tenim els resultats epidemiolò-
gics que tenim, però tot això ho
hauríem hagut de preveure una
mica abans perquè aquesta de-
cisió no recaigués una vegada
més en el món judicial.

Com ha viscut el trencament de
relacions del seu partit amb
ERC?
Aquest trencament ja existia
des de molt abans. De fet, ni To-
ni Castellà ni jo mateixa no as-
sistim a les reunions del grup
parlamentari des d’abans de la
pandèmia, perquè ja vam detec-
tar una no confluència en les es-
tratègies dels dos partits sobre
la manera d’encarar la legislatu-
ra. Nosaltres mantenim que és
per fer efectiva la independèn-
cia. ERC, legítimament, va can-
viar d’estratègia. Per part
d’ERC trobo una falta de res-
pecte cap a Demòcrates utilit-
zar l’excusa d’aquesta reunió
amb persones que diuen que
pertanyen a un partit xenòfob

C

per trencar relacions. Ens sen-
tim hereus d’una tradició de
col·laboració entre partits de
moltes ideologies per tal d’asso-
lir una major quota de sobirania
del nostre país. El 2017 vam fer
aquest pacte amb ERC perquè
és qui, en aquell moment, va
apostar per fer la llista més
transversal.

Finalment s’han integrat a la
llista de Junts per Catalunya,
però havien sospesat la possi-
bilitat de presentar-se en soli-
tari. Per què no ho han fet?
Perquè érem conscients que la
independència del nostre país
no la podem fer sols. Cal una
gran aliança que conflueixi en
compartir aquestes estratègies
que sempre hem defensat. Nos-
altres defensem la unilateralitat
com a única via pragmàtica i re-
alista per assolir la independèn-

cia del nostre país. Si en aques-
tes eleccions hi havia altres
agents que consideraven aques-
ta via com la més realista per
aconseguir la independència
nosaltres estàvem oberts a par-
lar-ne. Si no hagués estat així,
ens hauríem presentat sols.
Crec que és una bona notícia
que hi hagi agents diferents que
comparteixin estratègies, com
ha passat amb Junts.

La fragmentació de l’antiga
Convergència i Unió en tres
partits que es presenten a les
eleccions pot afectar els seus
resultats?
Com més fragmentació, pitjor.
Però és molt legítim que totes
aquelles forces polítiques que
ho creguin vulguin fer el pas de
presentar-se a unes eleccions.
L’únic que lamento és que no
tothom hagi fet l’esforç de De-

mòcrates per tal de buscar
aliances per evitar aquesta frag-
mentació i que no tots els par-
tits hagin estat igual de genero-
sos que nosaltres. Per teixir
aliances tothom ha de cedir i fer
concessions en pro d’un objec-
tiu molt més potent.

Al cap i a la fi, totes les forces
independentistes que entrin al
Parlament estan condemnades
a entendre’s.
És evident. En aquesta campa-
nya electoral hem de posar so-
bre la taula les diferents estra-
tègies, però després hem de te-
nir molt clar que al Parlament,
si pot governar l’independentis-
me, com crec que passarà, hau-
rem de pactar i consensuar com
fem la independència. Ho ne-
cessitem tots. Un partit sol no
va enlloc en un objectiu tan
gran com aquest. I no parlo no-
més de partits. Cal un pacte
més ampli que inclogui la socie-
tat civil, que sempre hi ha estat
quan ha calgut. Tot això ho hem
de posar sobre la taula per fer
confluir estratègies i, a partir
d’aquí, treballar perquè aquesta
sigui l’última legislatura auto-
nomista.

Demòcrates aposta per aixecar
la DUI resultat de l’1-O. Un cop
aixecada, com s’articula i es fa
efectiva?
Ara el més important és treba-
llar per tenir aquesta gran ma-
joria independentista al Parla-
ment. Després hem de tenir
l’objectiu consensuat d’aixecar
la DUI i fer efectiu el mandat de
l’1 d’octubre. I, després, caldrà
un procés d’insubmissió col·lec-
tiva. Per nosaltres va ser clau
l’1-O. Vam aconseguir posar les

urnes i es va demostrar que
l’Estat ni hi era ni se l’esperava.
Hi havia urnes quan ells havien
jurat i perjurat que això no seria
així. L’única manera que tenim
d’aconseguir la independència
és posar l’Estat en fallida tècni-
ca. Entre d’altres coses, perquè
no hi haurà diàleg ni negociació
si no hi ha una confrontació
prèvia. L’Estat no té per què ne-
gociar res amb Catalunya. Ja ho
ha demostrat. La repressió con-
tinua a dia d’avui. Si aquest és
l’Estat que ens ha de convèncer
i amb qui ens hem d’asseure en
una taula de diàleg, entenc que
l’única estratègia possible és la
de mantenir la confrontació i la
insubmissió en el temps per
obligar l’Estat a seure realment
en una taula a negociar.

Quin model de país té Demò-
crates. Segueix la petja d’UDC,
de la qual prové?
Encara se’ns etiqueta molts
cops d’hereus d’aquell partit de
centredreta, que tenia més ca-
pacitat de poder en lobbys eco-
nòmics que no pas d’escoltar la
gent. Som el primer partit post-
procés i això ens obliga també a
fer les coses d’una altra manera.
En aquest sentit, i ho dic per di-
ferenciar-nos dels partits del se-
gle XX, entenem que la persona
ha d’estar al centre, que se l’ha
d’escoltar i donar-li la paraula.
La ciutadania ha de prendre
partit i, per tant, se l’ha d’empo-
derar perquè pugui actuar. Ens
basem en els valors que hem de-

Número 16 de Junts per Catalunya a Barcelona

UNILATERALITAT “La defensem com a única via realista per assolir la independència del
nostre país” ELECCIONS “Hem de donar garanties de seguretat a la gent per anar a votar”

“Quan toqui, els
independentistes
hi serem tots”

Assumpció Laïlla

Marc Salgas
BARCELONA Una política “a peu de llit”

Assumpció Laïlla, de Demòcrates, ocuparà la posició més alta del seu
partit a la llista de Junts per Catalunya a Barcelona. Les dues formacions
van arribar a un acord per integrar polítics de Demòcrates a la llista en-
capçalada per Carles Puigdemont. En les anteriors eleccions, el seu partit
s’havia integrat en la llista d’ERC, però el trencament de relacions amb els
republicans va dur Demòcrates, fundat el 2015 per antics integrants
d’UDC, a buscar un altre soci després de descartar la possibilitat de pre-
sentar-se en solitari. Laïlla (Barcelona, 3 d’octubre del 1975) ha tingut, fins
ara, experiència parlamentària en quatre legislatures. Durant l’actual, just
quan va esclatar la pandèmia, va sol·licitar al president del Parlament, Ro-
ger Torrent, el permís per incorporar-se temporalment a la seva feina d’in-
fermera especialista en salut mental a la seva plaça a l’hospital de Sant
Boi. Tornar “a peu de llit” ho va considerar una “obligació moral” a causa
de la falta de professionals d’infermeria. Va viure el pic de la pandèmia a la
unitat de malalts mentals, on assegura que la gestió va ser complicada.
“Va ser una experiència important per a mi”, assegura. Laïlla va estudiar
infermeria a la Universitat de Barcelona, i va completar la seva formació
amb la llicenciatura de psicopedagogia a la Universitat Ramon Llull.
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fensat sempre: el personalisme
comunitari, l’humanisme...
Hem de cuidar les persones. I
valorar tot allò que té de potent
el nostre país per fer-lo capda-
vanter. I en cap cas hem de re-
plicar aquelles maneres de fer
que no funcionen. Ho estem ve-
ient amb la pandèmia i la man-
ca de capacitat de resposta de
l’administració. Crec que Cata-
lunya té totes les cartes per po-
der-ho fer millor.

Tem un cert desgast de la ciuta-
dania després de deu anys de
procés?
És evident que hi ha un cansa-
ment, però una altra cosa és
que això tingui algun efecte en
els resultats electorals. Estic
convençuda que aquelles perso-
nes que eren independentistes
el 2010 ho continuaran sent
fins que no aconseguim l’objec-
tiu. En el moment que toqui,
aquestes persones hi seran to-
tes. No ens guanyaran per esgo-
tament. Els catalans són em-

prenedors i actius, i estic con-
vençuda que les persones que hi
han estat aquests deu anys,
quan calgui hi tornaran a ser.

Tem una abstenció alta a causa
de la pandèmia?
En les últimes eleccions hi ha
hagut una participació alta. És
una dada referent per a tots.
Qualsevol disminució ens ha de
fer reflexionar, però és evident
que juguem amb aquesta varia-
ble de la pandèmia, que no con-
trolem i que afecta directament
una emoció com és la por a l’ho-
ra de fer el camí cap a les urnes.
Hem de donar garanties de se-
guretat a la gent per anar a vo-
tar, i els partits hem de donar
un missatge de seguretat que
ajudi a minimitzar aquesta por
a anar a votar.

A l’inici de la pandèmia va sol·lici-
tar al president del Parlament
permís per reincorporar-se com a
infermera en el seu lloc de tre-
ball. Com va viure l’experiència?

Vaig demanar el permís just
abans que comencés l’estat
d’alarma, però ja feia unes set-
manes que es deia que faltarien
professionals sanitaris. Jo tenia
dues mans qualificades i era a
casa, i vaig considerar que era la
meva obligació moral ajudar en
el que podia. Vaig estar el pri-
mer pic de la pandèmia incorpo-
rada a la meva plaça a l’hospital
de Sant Boi. Vaig estar-hi un
mes. Feia quinze anys que no
estava a peu de llit i personal-
ment va ser un canvi perquè tot
evoluciona i la manera de treba-
llar havia canviat. Va ser un rep-
te. En aquells moments no se
sabia què teníem al davant.
Canviaven els protocols cada
dia, no hi havia prou material
de protecció... La sensació era
d’incertesa, però no de por, per-
què un cop allà la por l’apar-
ques. Anàvem una mica per-
duts i la sensació era estranya.
Les rutines d’un hospital també
van saltar pels aires. Em vaig in-
corporar a una unitat de salut

mental, que és la meva especia-
litat. Els pacients estaven confi-
nats a les unitats i havíem de
gestionar el fet que no pogues-
sin sortir a passejar a fora de
l’hospital, que és una rutina que
els va molt bé. Gestionar aquest
confinament estricte amb per-
sones amb malalties mentals
greus va ser complicat.

La pandèmia ha posat de mani-
fest que tenim un sistema de
salut menys robust del que cal-
dria. Com s’ha de millorar?
Primer hem de reconèixer que
tenim un sistema sanitari molt
bo, però també reconèixer totes
les febleses que té, que s’han po-
sat sobre la taula de manera
molt crua amb aquesta pandè-
mia. Entre elles, la manca de
professionals. També ens ha en-
senyat que encara no hem fet el
pas d’empoderar l’assistència
primària destinant-hi més re-
cursos. I també hem de parlar
de salaris. Tenim uns dels mi-
llors professionals d’Europa, i si
no els donem valor fem un flac
favor al nostre sistema. Hem de
reconèixer els professionals
amb salaris milloris, però tam-
bé amb capacitat de formació i
de participació en docència i re-
cerca. Si no ho fem, comencem
a posar pedaços, que és el que
està passant ara. Però els peda-
ços duren un temps i s’esgoten.

Li agradaria assumir responsa-
bilitats de govern en aquest
àmbit?
Si n’haig d’assumir ha de ser en
aquesta àrea, perquè és la que
conec. Qui ho sap fer, ho sap
manar. Per tant, és important
que qui gestioni la sanitat vin-
gui d’aquest àmbit. Fins ara ho
he fet des del Parlament presi-
dint la comissió de Salut. Allà
on calgui, hi seré.

La gestió de la pandèmia ha es-
tat molt criticada. Tem un vot
de càstig cap als partits amb
responsabilitat de govern?
Governar i gestionar desgasta, i
més al mig d’una pandèmia. La
gestió no ha estat bona i, per
tant, m’estranyaria que no hi
hagués algun efecte de desgast
respecte d’això.

El partit socialista ha escollit
com a candidat el ministre en-
carregat de gestionar la pandè-
mia. Com ho valora?
És una jugada electoralista molt
barroera. Sempre s’han patroci-
nat polítics per encapçalar llis-
tes. És legítim. Però que sigui el
ministre encarregat de gestio-
nar la pandèmia em sembla un
error i ho considero poc ètic.
Per mi no ha estat un bon ges-
tor de la pandèmia. ■

Assumpció Laïlla, número 16 de
la llista de Junts, asseguda en un
banc proper a la seu de Demòcrates
a Barcelona ■ ORIOL DURAN

10 coses que
no sabies...

Dos fills. Assumpció La-
ïlla està casada i té dos fills:
la Marta, de sis anys, i en
Pau, de quatre.

‘Titon’. Pocs es dirigeixen
a Laïlla pel nom d’Assump-
ció. Familiars i amics l’ano-
menen ‘Titon’, que és com
ella mateixa deia el seu
nom quan començava a
parlar.

Lectura. Una de les seves
principals aficions és llegir,
a pesar que entre la feina
parlamentària i la tasca
com a mare ja no té gaire
temps per dedicar-s’hi.
L’últim llibre que ha llegit és
‘Gent normal’, de Sally Roo-
ney. Ara mateix està llegint
la biografia de l’escriptor
austríac Stefan Zweig.

Periquita. És periquita
soferta, de les que van al
camp i pateixen. El descens
de la temporada passada
se’l va agafar prou bé: “Ja
es veia a venir.”

Escapades. Els caps de
setmana llargs busqueu-la
a Agramunt, d’on prové
part de la seva família. Les
vacances d’estiu les ha
passat des de petita a
l’Ametlla de Mar.

Cafeteria. Com la majo-
ria d’exuniversitaris, situa
els millors records de la se-
va època d’estudiant a la
cafeteria de la facultat. “En-
cara hi trec el cap si vaig al
campus de Bellvitge.”

Manies? Assegura que no
en té. Ni tampoc supersti-
cions. “Soc esquerrana”,
assenyala com a possible
extravagància de la seva
biografia.

Entaular-se. Li agrada la
bona taula, i és de gustos
variats. No fa un lleig ni a la
cuina catalana de tota la vi-
da ni a la cuina d’altres cul-
tures, com la japonesa.

Casals i Rovira. Va subs-
tituir Muriel Casals al Parla-
ment quan l’expresidenta
d’Òmnium va morir. També
va substituir Marta Rovira
quan la republicana va exi-
liar-se a causa de la repres-
sió de l’Estat. “És un honor
ser diputada, però ser-ho
en aquestes circumstàn-
cies et fa sentir malament”,
assegura.

UDC. Va començar la car-
rera política afiliant-se a
Unió Democràtica de Cata-
lunya l’any 1998.

L’única manera que
tenim d’aconseguir
la independència és
posar l’Estat en
fallida tècnica

❝ ❝Per teixir aliances
tothom ha de cedir i
fer concessions en
pro d’un objectiu
molt més potent

La pandèmia ha posat
sobre la taula de
manera molt crua les
febleses del nostre
sistema sanitari

❝
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